
ZPRAVODAJ
Horní Čermná

| Číslo 01/2018 | www.hornicermna.cz | hczpravodaj@centrum.cz

Máme staronového 
prezidenta
Již podruhé ve své historii si občané 
České republiky volili svého prezidenta. 
Poprvé se odehrála přímá volba v roce 
2013 a vyhrál ji Miloš Zeman. Současný 
prezident se o hradní křeslo ucházel 
i v těchto volbách a v prvním kole měl 
osm vyzyvatelů. Byli to Jiří Drahoš, Pa-
vel Fischer, Petr Hannig, Marek Hilšer, 
Michal Horáček, Jiří Hynek, Vratislav 
Kulhánek a Mirek Topolánek.

První kolo, které se uskuteč-
nilo 12. a 13. ledna, vyhrál stejně 
jako před pěti lety Miloš Zeman se 
ziskem 38,52 %. Druhým a zároveň 
další postupující do druhého kola byl 
s 26,60 % Jiří Drahoš. Celostátní účast 
v prvním kole byla 61,92 %.

V Horní Čermné tomu bylo jinak. 
Nejen že tu byla vyšší účast, konkrétně 
71,63 %, ale Čermná měla i jiného vítě-
ze. U nás v obci vyhrál první kolo volby 
s 34,11 % Jiří Drahoš, na druhém místě 
pak byl s 30,42 % nynější prezident Mi-
loš Zeman. Následovali s 12,43 % Pavel 
Fischer a Michal Horáček, který získal 
11,59 % hlasů. Ostatní kandidáti získali 
méně než 10 % hlasů.

Druhé kolo prezidentské volby se 
konalo o dva týdny později 26. a 27. led-
na. A vítězem a zároveň naším starono-
vým prezidentem se stal Miloš Zeman 
s 51,36 %. Výsledek v Horní Čermné byl 
i tentokrát rozdílný od toho celostátní-
ho. U nás vyhrál Jiří Drahoš s  61,33 % 
(387 hlasů). Miloš Zeman tedy získal  
pouze 38,66 % (244 hlasů). Ve druhém 
kole přišlo k urnám v naší obci 75,75 % 
voličů – o 9 % více, než v celorepubliko-
vém měřítku. 

A kdo je vlastně náš staronový pre-
zident, který bude do úřadu jmenován 
8. března? 

Miloš Zeman
Narodil se v roce 1944 v Kolíně. Vy-
studoval Vysokou školu ekonomickou, 
obor národohospodářské plánování. 
Za minulého režimu učil na Vysoké 
škole ekonomické, pracoval také třeba 
v účtárně Tatry Kolín. V roce 1990 byl 
zaměstnán v Prognostickém ústavu a za 
Občanské fórum byl zvolen do Fede-
rálního shromáždění. V letech 1993 
až 2001 byl předsedou ČSSD, v letech 
1998 až 2002 byl předsedou vlády 
a v roce 2013 byl v přímé volbě zvo-
len českým prezidentem.  Byl členem 
celkem pěti politických stran: KSČ, 
Občanského fóra, Občanského hnutí, 
ČSSD a Strany práv občanů. Je podru-

hé ženatý, z prvního manželství má syna 
Davida, z druhého dceru Kateřinu.

Zdroj: volby.cz, âT24
Zpracovala: Pavlína Hajzlerová
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Vánoční trhy 
s kavárničkou
V sobotu 2. prosince 2017 naše 
sokolovna vánočně ožila. Celý sál byl 
zaplněn stánky s vánočními dekorace-
mi, různými výrobky šikovných lidiček 
a kdo chtěl, mohl si nakoupit vánoční 
dárky nebo jen něco po radost.  Např. 
krásné perníčky, medovinu, fotografie 
naší obce, vánoční ozdoby, šperky, 
keramiku, knížky pro děti, svíčky, bet-
lémky, adventní věnce  a další nápadité 
výrobky a dekorace. Děti si mohly 
v dílničce vyrobit svoji vlastní vánoční 
ozdobu z korálků.

Celé přísálí se proměnilo v kavár-
ničku, ve které si návštěvníci mohli 
zakoupit  vánoční cukroví, cheesecaky, 
dortíky,  voňavý  vánoční punč  nebo 
kávu z lanškrounské pražírny. Pro 
pány bylo připravené točené pivo, pro 
děti nealkoholické nápoje. Těšilo nás, 
že si hodně lidí rádo posedělo, sešlo se 
se sousedy a známými. 

Tento  prosincový den byl pro 
mnohé pohlazením na duši v obvyklém 
všedním shonu. A tak díky pozitivním 
ohlasům počítáme s tím, že se podob-
ná akce bude v roce 2018 pořádat zno-
vu.  Termín už víme, bude to 1. prosin-
ce. Tak nezapomeňte a přijďte pobejt.

obecní úřad

Sbírka
Jsou události, které se opakují každý 
rok a které se vždy něčím podobají a zá-
roveň v něčem liší a mění. V té podob-
nosti může být jistota, zázemí, uklidně-
ní, že se věci vrací tak, jak jsme zvyklí 
a jak je očekáváme, v odlišnostech 
a nových rysech se pak může skrývat 
nová inspirace, odvaha vykročit ze za-
jetých kolejí a nechat se třeba překvapit 
a pohnout k novým věcem…

I Tříkrálová sbírka patří už k těm 
opakujícím se událostem, v naší obci 
již popatnácté. Když vždy znovu na 
začátku ledna stojím před místností 
plnou menších i větších králů a jejich 
vedoucích, dávám jim podobné in-
strukce jako vloni, rozdáváme obdobné 
dárky, ohmatané mapky, podle kterých 
skupinky chodí, aby nevynechali pokud 

možno žádný dům, zpíváme stejnou 
koledu, připadá mi to, jakoby minulá 
sbírka byla včera. Ale vidím i ty rozdí-
ly – a to nejen třeba v počasí, kdy vloni 
usilovně mrzlo a letos naopak bylo 
téměř jarně – vidím hlavně děti, které 
od loňska vyrostly, nové vedoucí, kteří 
před časem chodili jako králové a nyní 
přebírají zodpovědnost za druhé, a taky 
vidím úplně nové tváře ochotných 
mladých koledníků. A zároveň mys-
lím na velké množství dlouhodobých 
ale i nových uživatelů služeb Charity, 
kterým peníze ze sbírky mohou pomoci 
ve všech možných životních situacích. 
Přeji všem, ke kterým peníze ze sbírky 
různou formou doputují, aby jim po-
sloužily tak, jak oni potřebují.

Výsledek letošní sbírky byl 
v naší obci rekordní, vybralo se 
46 404,- Kč. (Pro srovnání v roce 2005 

– 21 566,- Kč, v roce 2010 – 29 073,- 
Kč, v roce 2016 – 36 640,- Kč).

Koledníkům a vedoucím děkuji 
za jejich nadšení a ochotu, odvahu 
zazvonit na zavřené dveře, chuť druhé 
obdarovat a zároveň od nich přijmout. 
Děkuji všem dárcům za štědré finanční 
příspěvky do kasiček i za sladké obdaro-
vání koledníků!

Tereza Kellerová

Poděkování
Letošní Tříkrálová sbírka je za námi. Té-
měř jarní počasí vylákalo do ulic orlic-
koústeckého okresu více než dva tisíce 
dobrovolníků, kteří i letos přinesli lidem 
přání štěstí, zdraví a písmeny K+M+B 
požehnání jejich příbytku. I letos jsme 
viděli slzy a radost v očích starších lidí, 
kteří Tři krále netrpělivě očekávali, nebo 
úžas v očích malých dětí…

V dnešním světě jsme sváděni 
strachem či pomyšlením, že nás víc 
věcí rozděluje, než spojuje. Tříkrálová 
sbírka je ale krásným příkladem toho, 
že dokážeme dobře spolupracovat na 
společném díle. Charita, obecní úřady, 
farnosti, občanské spolky, stovky dob-
rovolníků a tisíce lidí přijímají TS jako 
smysluplnou akci, do které se každý 
svým dílem už 18 let obětavě zapojuje.

Jako organizátor akce a příjemce 
vybraných peněz vyjadřuje Oblastní 

charita Ústí n. O. upřímné poděkování 
všem, kdo se na Tříkrálové sbírce podí-
lejí, a také všem, kdo do sbírky přispěli. 

Podrobné výsledky najdete na 
webu OCH www.uo.charita.cz 

Všichni koledníci a organizátoři 
jsou zváni 27.2.2018 na divadelní před-
stavení Větrná pohádka v 18 h. v Orlov-
ně Letohrad-Orlice. 

Iva Marková 
z Oblastní Charity Ústní nad Orlicí

Koncert
Jako již po několikáté se na závěr tříkrá-
lové sbírky organizované Charitou ČR 
konal v evangelickém kostele v Horní 
Čermné „tříkrálový koncert“.  

 V letošním roce termín koncer-
tu připadl přímo na 6. leden, tedy na 
svátek Zjevení Páně, Epifanie, lidově Tří 
králů. Jde o starokřesťanskou slavnost, 

která je druhým vrcholem Vánoc a jejíž  
poselstvím je zjevení Boží slávy mudr-
cům od východu a celému světu skrze 
Dítě v jesličkách. 

Vánoční mysterium vždy bylo a je 
stále silnou inspirací pro hudební pro-
dukci a  jeho oslavu provází nepřeberné 
bohatství vznešených chorálů,  kantát, 
koncertů, hudebních mší  i lidových 
koled. Bylo nám potěšením, že pozvání 
k nám přijal smíšený pěvecký sbor Co-
llegium vocale Olomouc pod vedením 
paní Růženy Saligerové. Koncert byl 
zahájen hymnem  Adeste fideles a dále 
jsme v podání souboru mohli slyšet 
řadu krásných vánočních českých a mo-
ravských písní a koled v zajímavých 
úpravách. Tímto hudebním setkáním 
jsme zároveň vstoupili i do předvečera 
následující neděle, kterou se okruh 
vánočního období uzavřel. Jak lépe tedy 
oslavit závěr Vánoc, než právě hudbou.         

Daniel Dušek

Tři králové 2018
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Rada obce vzala na vědomí:
 – oznámení ředitelky ZŠ v Horní 
Čermné D. Tkačíkové, že 1. 8. 2018 
odchází do starobního důchodu
 – výsledek šetření stížnosti České 
školní inspekce v MŠ
 – rozhodnutí ministryně o schválení 
dotace na rekonstrukci podlahy 
tělocvičny v ZŠ Horní Čermná
 – připojení se k prohlášení zástupců 
obcí a dobrovolných svazků obcí 
ke změně zákonu č.159/2006 Sb., 
o střetu zájmů, ve znění zákona 
č.14/2017 Sb. ze dne 26. 10. 2017, 
iniciovanému DSO MSL
 – ceník služeb obce (vyvěšen na obec-
ních stránkách, v kanceláři obecního 
úřadu)
 – cenovou nabídku od firmy BHZ 
invest s.r.o. zpracování projektu pro 
podání žádosti o dotaci ze SFŽP 
na vybudování či úpravu sběrných 
míst (sběrných hnízd) v obci včetně 
pořízení kontejnerů
 – dodatek č.1 ke smlouvě o dílo s DSO 
MSL na přípravu žádosti o dotaci 
projektu „Rekonstrukce podlahy 
tělocvičny ZŠ“
 – smlouvu o budoucí smlouvě zřízení 
služebnosti inženýrské sítě mezi obcí 
Horní Čermná a F.T.- zřízení služeb-
nosti inženýrské sítě na p.p.č.3984/4 
v k.ú. HČ -umístění přípojky tlakové 
kanalizace
 – smlouvu o budoucí smlouvě zřízení 
služebnosti inženýrské sítě mezi 
Obcí Horní Čermná a J.K. - bezúplat-
né zřízení služebnosti inženýrské sítě 
na ppč.4305/4 v k.ú. Horní Čermná 
– umístění plynové přípojky k nemo-
vitosti č.p. 69
 – smlouvu o nájmu a poskytování 
služeb od firmy Konica Minolta Bu-
siness Solutions Czech, spol. s r.o na 
pořízení a provoz kopírovacího stro-
je Bizhub C258 na obecním úřadě
 – smlouvu o dílo s DSO MSL na 
přípravu žádosti o dotaci do výzvy 
pro rok 2018 z Programu 11D08 
na projekt „Odstranění RD v Horní 
Čermné č.p.89“
 – stanovení nového počtu zaměst-
nanců obce. Počet zaměstnanců se 
rozšiřuje o novou pracovní pozici: 
Údržba zeleně, údržba majetku, 
řízení vozidel sk. B a další pomocné 
práce.
 – zrušení veřejného telefonního auto-
matu u čp. 170 v Horní Čermné

pracech překryt ornicí a následně 
zatravněn

Zastupitelstvo obce odsouhla-
silo :
 – demolici objektu čp. 89 Horní Čerm-
ná, st.p. 201 v k.ú.Horní Čermná

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
 – dohodu o splátkovém kalendáři pro 
firmu Staroměstská stavební s.r.o. , 
která je povinna zaplatit obci Horní 
Čermná náhradu nákladů soudního 
řízení ve výši 60.665,-Kč

Zastupitelstvo obce neodsou-
hlasilo:
 – provozování pošty Partner Obcí 
Horní Čermnou

Rada obce provedla:
 – kontrolu čerpání a využití dotace 
z rozpočtu obce za rok 2017 v sou-
ladu s Pravidly pro rozdělování 
finančních prostředků na základě 
individuálních žádostí o dotaci dle 
zákona č.250/2000 Sb. a souhlasí 
s vyúčtováním dotací všech žadatelů

Rada obce projednala:
 – zvýšení nájmů v obecních bytech. 
Před úpravou cen za nájem se nej-
dříve prověří technický stav jednotli-
vých bytů a provedou se nejnutnější 
opravy. RO pověřuje místostarostu 
a bytovou komisi o prověření 
technických stavů bytů s nájemníky 
a určí pořadí nejzávažnějších závad

Zastupitelstvo obce schválilo: 
 – darovací smlouvu mezi dárcem L.C. 
a obdarovaným obcí Horní Čermná, 
darování podílu 10/185 z pozemko-
vé parcely č.7482 – 374,70 m2 a po-
dílu 10/185 z p.p.č. 7933 – 143,73 
m2 v k.ú.
 – záměr pořízení projektové dokumen-
tace na stavby chodníků: 
a) od Obecního úřadu ke Konzumu 
čp.141
b) od hasičárny čp.276 k cestě na 
koupaliště
 – smlouvu o bezúplatném převodu 
vlastnictví části stavby „Stoka J – 
Kanalizace obce Horní Čermná, část 
III.“ 
 – záměr pořízení projektové dokumen-
tace na rekonstrukci cesty od Křížku 
p.p.č. 3978/1a p.p.č. 4030/2 k čp. 
20.
 – Obecně závaznou vyhlášku č.2/2017 
o místním poplatku za provoz systé-
mu shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů – stanovená 
výše roční sazby poplatku na rok 
2018 je 550,- Kč.
 – rozpočtové provizorium na rok 2018 
ve výši čerpání rozpočtu roku 2017 
a současně schvaluje pravidla roz-
počtového provizoria
 – střednědobý výhled rozpočtu obce 
na roky 2019 - 2020
 – podání žádosti o dotaci na Minister-
stvo pro místní rozvoj na demolici 
objektu čp. 89 Horní Čermná, v rám-
ci programu č.117D081
 – projekt následného využití revitalizo-
vaného území st.p. 201 v k.ú.Horní 
Čermná čp. 89. St. pozemek č. 201 
bude po bouracích a terénních 

Poplatky za 
odpady a za psa 
v letošním roce
Platba za odpad:
Zastupitelstvo obce schválilo výši 
poplatku za odpady ve výši 550,- Kč 
na občana. Slevy zůstávají stejné 
jako v loňském roce.
Poplatek je splatný 30.4.2018
Při nezaplacení poplatku včas nebo 
ve správné výši zaniká nárok na 
slevu za vytříděný odpad.
Platí se hotově na obecním úřadě 
nebo na č.ú.: 1220942379/0800, 
VS pro Horní Čermnou je 100XXX, 
X=číslo popisné, 
VS pro Nepomuky: 200XXX, X= 
číslo popisné. 
Např.č.popisné Horní Čermná 1 
má VS:100001.
O výši slevy za odpady si můžete 
napsat na e-mail: podatelna@hor-
nicermna.cz nebo zavolat na tel.: 
465 393 440, 730 167 449

Poplatek za psa: 
100,- Kč (150,- Kč za dalšího psa 
u stejného majitele). Splatný je 
30.4.2018. Zaplatit lze hotově nebo 
na č.ú.: 1220942379/0800, 
VS pro Horní Čermnou je 300XXX, 
X=číslo popisné, 
VS pro Nepomuky: 400XXX, X= 
číslo popisné. 

Výběr usnesení RO a ZO z období 18. 10. – 20. 12. 2017Zákon o střetu zájmů 
a jeho dopady na 
komunální politiky
Na základě zákona č. 159/2006 Sb., 
o střetu zájmů mají mj. i starostové, 
místostarostové a členové rad obcí 
a měst povinnost podávat pravidelně svá 
oznámení o jiných vykonávaných čin-
nostech, majetku, příjmech a závazcích. 
Tuto svou povinnost plnili do 31.8.2017 
prostřednictvím svých starostů, resp. 
tajemníků úřadů, kterým v zákonem 
stanovené lhůtě podávali svá oznámení 
v tištěné podobě formou čestného pro-
hlášení. Toto prohlášení starosta, resp. 
tajemník úřadu vždy zaevidoval a v pří-
padě, že si občan požádal o nahlédnutí, 
ať již osobně na příslušném obecním/
městském úřadu či dálkovým způsobem 
– prostřednictvím internetu, umožnil 
takovému žadateli nahlédnutí dle jeho 
požadavku.

Od 1.9.2017 se ovšem situace 
poměrně radikálně změnila.  Výše 
uvedení komunální politici mají nyní 
povinnost podávat svá oznámení nikoliv 
již prostřednictvím starosty či tajemníka 
úřadu, nýbrž již prostřednictvím tzv. 
Centrálního registru oznámení, který 
je on-line přístupný celé veřejnosti a je-
hož správcem je Ministerstvo sprave-
dlnosti České republiky, dnes již jediný 
evidenční orgán těchto oznámení. Na 
oznámení mj. i komunálních politiků 
má nyní veřejnost možnost nahlížet bez 
čehokoliv dalšího, tedy bez nutnosti 
podat jakoukoliv žádost o nahlédnutí. 

Novela zákona o střetu zájmů, 
která výše uvedenou změnu přinesla, 
ovšem u komunálních politiků napříč 
republikou zvedla poměrně velkou 
vlnu nevole. Zveřejňování svých majet-
kových poměrů, příjmů a závazků pro-
střednictvím on-line registru považují za 
dehonestující, a priori kriminalizující, 
ohrožující jejich majetek a u neuvolně-
ných komunálních politiků, kteří svou 
funkci vykonávají ve svém volném čase, 
v některých případech dokonce i ohro-
žující jejich zaměstnání. Konečným 
důsledkem novely zákona o střetu zájmů 
jsou tak desítky, možná i stovky rezigna-
cí na post starostů, místostarostů, členů 
rad a obrovská nechuť velkého procenta 
doposud nerezignovaných komunálních 
politiků kandidovat v příštích, tj. již 
letošních komunálních volbách. 

Dobrovolný svazek obcí Mikro-
region Severo-Lanškrounsko se na 
území jedné ze svých členských obcí 
rovněž potýká s rezignacemi komunál-

ních politiků, a proto v říjnu 2017 vydal 
prohlášení, jehož podobu naleznete na 
www.dsomsl.cz a ke kterému se k dneš-
nímu dni připojilo již 2 475 obcí a měst 
napříč celou republikou. Jeho cílem je 
změna zákona o střetu zájmů, která by 
minimálně jednak z povinnosti podávat 
výše uvedená oznámení vyjmula neuvol-
něné komunální politiky, tedy ty, kteří 
svou funkci vykonávají ve svém volném 
čase a za minimální odměnu, a dále 
změnila způsob nahlížení na oznámení 
komunálních politiků, kteří jsou pro 
výkon své funkce dlouhodobě uvolněni, 
ze současného nahlížení bez předchozí 
žádosti - na nahlížení na základě podané 
žádosti.  

V této souvislosti je třeba rovněž 
připomenout, že některá ustanovení zá-
kona o střetu zájmů jsou dokonce podle 
některých právníků považována za 
protiústavní, a proto již byla k Ústavní-
mu soudu podána skupinou 42 senátorů 
ústavní stížnost.

Zástupci našeho svazku se tomuto 
tématu věnují již řadu měsíců, a to po-
měrně intenzivně. Realizujeme odborné 
semináře pro obce, města i svazky obcí, 
účastníme se televizních reportáží, 
tiskových konferencí, diskusí u kula-
tých stolů s vrcholnými politiky apod. 
Je třeba zdůraznit, že svou aktivitou se 
v žádném případě nesnažíme zabránit 
jakékoliv transparentnosti, nicméně 
jsme přesvědčeni o tom, že důsledkem 
tohoto zákona nemůže být skutečnost, 
že komunální politika přijde o vzdělané 
a zkušené lidi, jak se to v tuto chvíli, 
bohužel, již jeví.
Mgr. Lenka Bártlová, manažerka svazku

Vážení spoluobčané, milí čtenáři
člověk by měl jít do nového roku s elá-
nem a optimismem, vytknout si nové 
cíle a vzít si ponaučení z neúspěchů 
uplynulého roku. Přeji vám v roce 2018 
pevné zdraví, mnoho štěstí, nezlomnou 
vůli k dosažení vytčených cílů a spl-
nění alespoň některých tajných přání 
a nadějí. 

Využívám také příležitosti podě-
kovat všem, kteří se podílejí na chodu 
úřadu - radním a zastupitelům obce, 
členům výborů a komisí i zaměstnan-
cům obecního úřadu. Chci upřímně 
poděkovat všem organizacím, spolkům 
i jednotlivcům, kteří se v roce 2017 
podíleli na kulturním a společenském 
životě obce. Děkuji všem občanům, 
kterým věci veřejné nejsou lhostejné, 
za jejich podporu. Děkuji rovněž všem, 
kteří svou reprezentací šíří dobré jméno 
naší obce v různých oblastech činností.

Hana Motlová, starostka obce

Prosíme majitele pozemků u obec-
ních komunikací, aby si ořezali stromy 
a keře, které zasahují do komunikace. 
Máme velké problémy se zimní údržbou 
a vyvážením odpadu. V krajním případě 
se může stát, že vyvážení popelnic 
a zimní údržba nebude na těchto ces-
tách realizována.

Hana Motlová, starostka obce

Slovo
starostky

CENÍK služeb obce Horní Čermná
 Měrná jednotka Místní občané Místní spolky Ostatní
Traktor Zetor 1 hod. 520,00 Kč  570,00 Kč
Traktor Zetor s vlekem 1 hod. 570,00 Kč  620,00 Kč
Vlek 8 t za traktor 1 den 150,00 Kč  200,00 Kč
Tatra  148 CAS 32 MTH 800,00 Kč  800,00 Kč
 km 43,00 Kč  43,00 Kč
Vysokotlaký mycí 
stroj studenovodní 1 hod. 270,00 Kč  320,00 Kč

Svařování 1 hod. 390,00 Kč  420,00 Kč
Odvlhčovač /plus kau-
ce 1000,-Kč/ 1 den 100,00 Kč  200,00 Kč

Party stan 8x4 /plus 
kauce 1000,-Kč/ 1 den 700,00 Kč 500,00 Kč 1 200,00 Kč

 1 kulturní akce/
max.3 dny 1 500,00 Kč 500,00 Kč 1 800,00 Kč

Pracovník obce 1 hod. 250,00 Kč   
Kopírování a tisk (použití papíru s gramáží 80g/m2

 černobílý tisk 
v Kč/ks barevný tisk v Kč/ks

A4  jednostranná 2,00 Kč 5,00 Kč
A4  oboustranná 4,00 Kč 10,00 Kč
A3  jednostranná 4,00 Kč 10,00 Kč 
A3  oboustranná 8,00 Kč 20,00 Kč
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Vážení čtenáři, srdečně vás všechny 
vítám v roce 2018! Jedná se o tzv. 
osmičkový rok, během kterého si bude 
celá republika připomínat důležité 
historické milníky. Ten nejvýznamnější 
nás čeká 28. října, kdy si bude Česká 
republika připomínat 100 let od svého 
vzniku. Dále to jsou výročí roku 1948 
a únorového komunistického převra-
tu, výročí roku 1968, kdy nás 21. srpna 
obsadila okupační vojka Varšavské 
smlouvy, a také výročí roku 1938, kdy 
podpisem Mnichovské dohody připad-
ly Sudety – tedy i Čermná Německu. 
Postupně si tato výročí připomeneme 
i ve Zpravodajích tohoto roku a poku-
sím se vám přiblížit i některé informa-
ce a spojitosti právě s Horní Čermnou.

První výročí, které si připomene-
me, připadá na únor. Bude to již sedm-
desát let od převzetí moci v naší zemi 
komunisty. „Právě se vracím z Hradu 
od pana presidenta…“ Takto začíná asi 
nejznámější projev Klementa Gottwal-
da, kterým vyvrcholil tzv. Vítězný únor 
a započal 41 let dlouhou éru komunis-
tického režimu. Co se však událo před 
tímto projevem?  

Komunistická strana se již od 
roku 1945 snažila postupně získat 
moc. Počátkem roku 1948 již byla 
politická situace zcela vyhrocena 
a 20. 2. 1948 začala pětidenní krize. 
Na protest proti personálním změ-
nám ministra Noska v SNB podalo 13 
nekomunistických členů vlády demisi. 
O svém kroku prezidenta předem ne-
informovali, ani si nezajistili podporu 
sociálních demokratů a nestranických 
ministrů L. Svobody a J. Masaryka. 
Krize byla vyplněna sérií dramatických 
událostí. Byli zatýkáni představitelé 
nekomunistických stran, ozbrojovány 
Lidové milice a svolávány demonst-

race, vznikají také tzv. 
akční výbory, které „čistí“ 
závody, úřady a školy od 
nekomunistů a jsou zasta-
veny první nekomunistic-
ké noviny (Svobodné slo-
vo). Jediným viditelným 
odporem vůči chování 
komunistů byla demons-
trace asi 5 000 studentů, 
učitelů a novinářů. Na-
konec 25. 2. 1948 přijal 
prezident Beneš demisi 
nekomunistických mini-
strů. Dle tehdejších zákonů nemusela 
být vláda rozpuštěna, ale Gottwald 
mohl odstoupivší ministry nahradit 
jinými osobami, což také učinil.

Vzhledem k malé-
mu množství materiálů 
o dění v obci krátce po 
roce 1948, jsem se snažila 
zpracovat aspoň některé 
dostupné informace, 
které by vám přiblížily 
život v Čermné krátce po 
komunistickém převratu. 
V počátcích komunis-
tického režimu byli ve 
vedení obce Josef Vajnlich 
z čp. 94 v letech 1945 - 
1950 a Jaroslav Novák 
z čp. 204 poté mezi lety 

1950 - 1953.
Po nástupu komunistické moci 

se kolektivizace zemědělství stala 
jedním z hlavních vládních programů. 
V roce 1949 byly ve všech obcích na 
Lanškrounsku založeny přípravné 
výbory Jednotného zemědělského 
družstva. Bylo tomu tak i v Horní 
Čermné, ale tento přípravný výbor se 
při životě dlouho neudržel. V červenci 
1950 se začalo uvažovat o JZD II. typu 
(společná rostlinná výroba). JZD pak 
vzniklo 14. září 1950, kdy bylo ofici-
álně přetvořeno zemědělské strojní 
družstvo na JZD Horní Čermná. Před-
sedou byl zvolen Emil Dušek z čp. 105. 
V následujících letech pak pokračoval 
další vývoj JZD. 

Změnami prošla i škola. Ještě na 
začátku padesátých let docházel do 
místní školy malý počet žáku z Hor-
ního Třešňovce. Mezi lety 1946 -1948 
doplňovaly snížený počet žáků ve 
škole děti z válkou zdevastovaného 
Opavska, jež pobývaly v čermenských 
rodinách. V roce 1950 nastoupil na 
místo ředitele František Matějka z čp. 

202, který stál při vzniku loutkového 
divadla. Dalším ředitelem byl Jaroslav 
Hošek, který vedl žákovský orchestr. 
Nový ředitel byl do školy údajně po-
slán, aby postupně zařídil její konec. 
Místní škole hrozil zánik, protože zde 
byl malý počet dětí. To se však nestalo, 
protože bylo v roce 1953 prosazeno 
dojíždění starších dětí ze sousední 
Bystřece.

Nejenže v roce 1953 byla zachrá-
něna škola, ale občané se také dočkali 
vytouženého koupaliště. Vybudován 
byl bazén o délce 50m a šířce 30m. Po-
staveny byly také dřevěné převlékárny 
a stánky spolu se sociálním zařízením. 
Probíhaly zde dokonce i plavecké závo-
dy, zábavy a jiné kulturní akce. 

Svou nadvládu si komunistický 
režim mimo jiné vynucoval strachem 
obyvatel. Pořádal monstrózní vykon-
struované politické procesy a odsouze-
ni byli nevinní lidé. Veřejnosti je často 
známý proces s Dr. Miladou Horáko-
vou, málokdo však ví, že i v jeho okolí 
žili / žijí lidé, kteří si prošli obdobnou 
zkušeností. Z čermenských rodáků se 
mi podařilo dohledat tyto odsouzené 
z let 1950 - 1952: Vladimír Merta, 
Lubomír Balcar, František Matějka, 
Oldřich Matějka, Miroslav Cimprich, 
Josef Mareš, Vincenc Mareš, Václav 
Vávra a Jan Mareš. Nejvíce z nich bylo 
odsouzeno za velezradu a svůj trest 
si mimo jiné odpykávali v jáchymov-
ských uranových dolech. Všichni se 
dočkali po roce 1989 rehabilitace. 
Medailon pana Miroslava Cimpricha 
jste si mohli přečíst v loňském roce.

Pavlína Hajzlerová
Použité zdroje:
matousporicky.cz/wp-content/uploads/
Politicti_vezni_okresu_UO.pdf
pametnaroda.cz
Čermná v proměnách staletí

Osmičkový rok ve Zpravodaji Horní Čermná

První pololetí je minulostí
Školní rok 2017 - 2018 je v polovině 
svého trvání. Ani si neuvědomujeme 
nezadržitelnost běhu času. V této době 
je opravdu třeba všechny síly napřít 
do přípravy na přijímací zkoušky na 
střední školy. V devátém ročníku je letos 
šestnáct žáků. Třináct z nich bude konat 
test z matematiky a z českého jazyka. 
Ve škole se připravují od října jednou 
týdně, pro samostudium je k dispozici 
online procvičování.

Deváťáky rovněž čeká společenský 
debut. Připravují se na něj, řekla bych, 
intenzívněji než na přijímačky. 17. úno-
ra pořádá Unie rodičů tradiční ples, 
jste srdečně zváni, chlapci a děvčata 
z devátého ročníku ho zahájí předtan-
čením. V měsíci březnu bychom rádi 
společně přivítali jaro. Na 28. březen je 
naplánován Velikonoční jarmark. Naši 
pravidelní návštěvníci již vědí, co je 
možné očekávat. Výrobu jednotlivých 
drobností - děti společně s rodiči či 
prarodiči, bude možno zakoupit deko-
race na velikonoční stůl a samozřejmě 
posedět a pohovořit a ochutnat něco 
zdravého z racionální kuchyně.

Harmonický rok 2018 a hodně 
příjemných setkání přeje Drahuše 
Tkačíková.

Postup na kraj!
Na začátku prosince se konalo v Bran-
dýse nad Orlicí okresní kolo ve florbale 
kategorie CH III. Po obtížné cestě 
zasněženými silnicemi jsme dorazili do 
Brandýsa, abychom se střetli se čtyřmi 
vítězi dalších okrsků. V prvním utkání 
nás čekal favorit z Chocně. Utkání bylo 
velmi vyrovnané, ale stálo při nás i tro-
chu štěstí a vyhráli jsme 3-2. Druhé na 
řadě bylo malé „derby“ s kluky z Jablon-
ného nad Orlicí. Herně jsme měli stále 
převahu, ale nedařilo se nám to pro-
mítnout ve skóre. V jednu chvíli jsme 
dokonce 3-2 prohrávali, ale nakonec 
vše dobře dopadlo – 5-3. Třetí utkání 
jsme hráli proti Libchavám, což měl být 
podle dosavadních výsledků nejslabší 
soupeř. Na okresním kole však již není 
slabých soupeřů, a tak jsme stále do-
tahovali jednogólové manko. V závěru 
jsme se ale prosadili a vyhráli jsme 6-3. 
Závěrečné utkání proti České Třebové 
mělo rozhodnout o konečném pořadí. 
Prohra by znamenala dokonce až třetí 
místo. Letos se nám sešel výtečný tým, 

ale bohužel v malém počtu. Hrálo se 
systémem 4+1 na dva osmiminutové 
poločasy. Tři hráči pak odehráli většinu 
času, a tak docházely síly. S drobnou 
obavou jsme tedy vstoupili do posled-
ního utkání. Povedl se nám vstup do 
zápasu a hned po buly z prvního útoku 
jsme dali gól. Během krátké doby jsme 
přidali další tři, a tak jsme v poločase 
vedli 4-0. Zbytek utkání jsme nepodce-
nili a s přehledem zvítězili 7-1 a vybo-
jovali si tak postup do krajského kola, 
které se konalo 23. 1. 2018 v Litomyšli 
(tj. po uzávěrce Zpravodaje – výsledky 
viz web školy). Teď nás čekají příjemné 
starosti při výběru dalších spoluhráčů, 
protože „kraj“ se hraje na velkém hřišti 
5+1… :-)

Všem moc děkuji za výkony a přeji 
jim další úspěchy ve sportu. Sladkou 
odměnou za první místo byl výborný 
dort.

sestava: Ondřej Prorok (B), Ivo Ši-
lar (oba 6.r.), Petra Macháčková, Viktor 
Borek, Tobias Tomeš, Tomáš Hrdina, 
Michal Balcar (všichni 7.r.)

Petr Borek

Předvánoční týden
Není tajemstvím, že každé svátky sebou 
nesou spoustu společenských událostí. 
A ty vánoční obzvlášť. Nejinak je tomu 
i u nás ve škole. Už od října se školou 
linou tóny vánočních písniček, protože 
příprava na předvánoční vystoupení se 
nesmí podcenit :-). Tentokrát se konaly 
tři akce – dvě pro veřejnost a jedna 
pouze pro nás ve škole.

Veřejnost mohla předvánoční 
týden zahájit koncertíkem žáků ZUŠ 
Lanškroun, ale i žáků školy, kteří do-
cházejí na kroužky hudebních nástrojů. 
Sledovat jsme mohli 21 vystoupení 
a poslechnout si klavír, kytary, zobcové 
flétny, housle i příčnou flétnu.

Vánoční nálada nás neopustila 
ani ve čtvrtek, kdy se divákům před-
stavili členové dramatického kroužku 
s „Mikulášským příběhem“, vystřídali 
je zpěváci školního sboru s vánočními 
písničkami známými i méně známými 
a dokonce i zahraničními. Celý pro-
gram ukončili školní kytaristé společně 

se sborem českými koledami.
Páteční dopoledne pak bylo ve 

znamení školní akce, která nabírá na 
tradici – konal se druhý ročník „Zpívání 
na schodech“, který organizuje žákov-
ský parlament. Každá třída si připraví 
vánoční písničku a společně pak všichni 
trávíme jednu vyučovací hodinu při 
zpěvu těchto písní ve školním vestibulu. 
Letošní ročník byl velmi zdařilý, žáci se 
nebáli své písně doprovodit různými 
nástroji, takže byl výsledkem velmi pes-
trý vánoční koncert, který nás opravdu 
bavil (ukázky můžete vidět na školním 
webu).

Co dodat? Všem, kteří se jakkoli 
podíleli na organizaci, přípravě a průbě-
hu zmiňovaných akcí patří velká poklona 
a poděkování za čas strávený s dětmi, za 
trpělivost i nápady. Stálo to za to!

Jana Beranová

Ze školy
a školky

Krabice od bot
Poděkování za předvánoční 
akci Krabice od bot aneb děti 
darují dětem k Vánocům 2017
V minulém roce vznikla myšlenka 
podarovat děti z chudších rodin, 
aby měly také radost z dárků jako 
ty naše.

V předvánočním čase jsme se 
svými ratolestmi zabalili několik 
krabic a odvezli je do sběrného 
místa. Odtud byly rozděleny po-
třebným.

Letos jsme se pokusili rozšířit 
povědomí o této akci, kterou v Čes-
ké republice již pošesté zaštiťuje 
Diakonie ČCE a Českobratrská 
církev evangelická. Výsledek nás 
mile překvapil, a proto bych chtěla 
všem zúčastněným velmi poděko-
vat za jejich pomoc.

Celkem na faru sboru ČCE do-
razilo 35 dárkových krabic pro děti 
od narození po 17 let. Farář Jakub 
Keller je zavezl do sběrného místa 
v Čáslavi. Odtud putovaly dárky 
k dětem z Centra Domek v Čáslavi, 
do nízkoprahového zařízení v Kut-
né Hoře a Kolíně, do Pobytového 
střediska v Kostelci nad Orlicí 
a do Azylového domu ve Vlašimi. 
Nerozdělené dárky se dostaly na 
centrální sběrné místo v Praze, 
kde si je vyzvedly další organizace 
věnující se péči o potřebné děti.

Před příštími Vánocemi 
bychom chtěli s touto akcí opět 
pokračovat. 

L. Brábníková

minulost.cz

cermnavcase.cz, L. Faltýsek, Králíky & V. Majorošová, Ostrava
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Charitativní turnaj ve stolním fotbálku
10. ročník - 25. 11. 2017

Něco o historii piva 
a pivovarnictví
Že jsou pivní slavnosti oblíbené, o tom 
není pochyb, vždyť i u nás je hasiči 
každoročně pořádají. Popíjení piva 
a k tomu dobré jídlo…

Jakou má ale pivo historii a odkdy 
ho lidé pijí ? Pokusím se na tuto otázku 
alespoň částečně odpovědět.

Pivo je nápoj, který provází lidstvo 
celá tisíciletí jeho existence. Někteří 
historikové dokonce tvrdí, že obilí 
se pěstovalo hlavně kvůli pivu a ne 
chlebu. Ale je to pravda? To už asi 
nezjistíme.

Pivo znali už staří Sumerové, 
Babyloňané, Egypťané, Řekové a Ří-
mané. Vařilo se v Indii, Číně i Tibetu, 
znali ho i obyvatelé předkolumbovské 
Ameriky. Egypťané znali například 
pivo sladké, šumivé, parfemované 
a kořeněné. Bez piva se neobešli ani 
mrtví, kteří dostávali pivo do hrobů 
do dalšího života. Také Angličané 
připravovali pivo odedávna, dokonce 
již ve 13. století měli své dohlížeče, 
kteří bděli nad pivovary a pivnicemi. 
Do střední Evropy přinesli vaření piva 
Keltové asi ve 4. století před Kristem. 
Němci např. kořenili pivo dubovou 
kůrou, jasanovými listy nebo pupeny 
různých stromů.

 Nejstarší zpráva o vaření piva 
v Čechách je v zakládací listině kostela 
na Vyšehradě z roku 1088, ale první 
klášterní pivovar existoval pravděpo-
dobně už kolem roku 970 v benedik-
tinském klášteře u sv. Jiří na Pražském 
hradě. 

 Pivo mohl ve středověku vařit 
každý, kdo ho vařil pro svou potřebu, 
podobně, jako se pekl chléb, neboť šlo 
o kuchyňskou přípravu nápoje. Pivo 
např. dostával kanovník – týdně džbán 
medu a džbán piva. Poddaní a robot-
níci v klášterech dostávali k snídani 
chléb, sýr a pivo. Obliba pití piva 
dosáhla v Čechách takové míry, že „vě-
řící holdující nemírnému pití nevedli 
řádný život“. Svatý Vojtěch si dokonce 
vynutil u papeže zákaz výroby a kon-
zumace piva v Čechách pod trestem 
vyobcování z církve. Zákaz byl zrušen 
až ve 12. století na žádost Václava I. 
u papeže Inocenta IV. 

 Později nastal velký rozvoj pivova-
rů městských, klášterních i panských. 
Pivo se již začalo chmelit a každý pivo-
var měl i své chmelnice, ale pěstovat 
chmel v tak nepříznivých podmínkách 
jako např. v podhůří se nevyplácelo, 
chmel neměl dobrou kvalitu a tak se od 

Je až neuvěřitelné, jak to letí. Po-
slední sobotu v listopadu 2017 jsme 
uspořádali již desátý ročník Charita-
tivního turnaje ve stolním fotbálku 
dvojic.

Deset let uplynulo jako voda. 
V roce 2007 jsme byli mladší, zají-
maly nás jiné věci, život byl úplně 
jiný. Těchto deset let překlenuje sku-
tečnost, že pomáhat potřebným je 
stále třeba a nás to nepřestává bavit.

V sobotu 25. 11. 2017 se v Horní 
Čermné opět sjela fotbálkářská elita 
z celého kraje. Hráči ze vzdálených 
měst jako Polička či Chrudim ne-
byli výjimkou. Kolem druhé hodiny 
odpolední byla uzavřena registrace 
turnaje, která čítala 18 týmů. Stejně 
jako minulé dva roky, systém turnaje 
zůstal stejný - švýcarský systém hra-
ný skrze PC program Vega 7. Zjed-
nodušeně řečeno, každé kolo hraje 
každý tým se sobě rovnějším týmem. 
A nikdo na nikoho během turnaje 
nenarazí dvakrát. 

Devět kol čítalo celkem 81 
soubojů hraných na dva vítězné legy. 
Některé byly odehrány vyloženě 
s lehkostí a hlavně pro potěšení, 
srandu. Jinde byl zase vidět zápal 
a tlak na finální umístění v turnaji. 
Ať tak či tak, turnaj splnil svůj účel - 
bavil a pomáhal :-) 

Celý turnaj byl opět beneficí. 
Bývávalo zvykem, že jsme nachys-
tali tři možnosti konkrétních osob 
se zdravotním hendikepem z blíz-
kého okolí Horní Čermné, kterým 

by finance usnadnily život. Tento-
krát jsme se spolkem pečlivě volili 
a vybrali jsme dopředu pouze paní 
Janu Myšákovou z Ústí nad Orlicí. 
Ta je těžkou diabetičkou, několikrát 
denně si píchá insulin, má vyso-
kou srážlivost krve (trombofílie). 
Paní Myšáková potřebovala koupit 
elektrický invalidní vozík. Přechod 
z běžného vozíku na vozík elektrický 
znamená našetřit 30 000 Kč. Hráči 
turnaje tuto volbu odsouhlasili. Jak 
se již stalo zvykem, na turnaji byla na 
viditelném místě umístěna kasička, 
kam byly vloženy všechny finance 
z registrace, platba jednotlivých 
her a další dobrovolné příspěvky. 
Částka v kasičce se zastavila na sumě 
8 186 Kč. K těmto financím jsme při-
početli 17 314 Kč, které jsme získali 
od sponzorů či prodejem jídla a pití 
na turnaji, a tak se celkový výtěžek 
vyšplhal na rekordních 25 500 Kč.

Výtěžek jsme již předali, dá se 
říci, že jsme paní Myšákové elektric-
ký vozík nadělili k Vánocům. 

Moc děkujeme všem, co se na 
organizaci turnaje podíleli, všem 
hráčům a partnerům akce. Je velmi 
milé vidět, že naše snaha má význam. 
Za celých deset let historie Charita-
tivních turnajů v Horní Čermné dělá 
součet výtěžků 154 328 Kč.

Díky moc!
Radek Šilar

této praxe upouštělo. Šlechta zpočátku 
považovala vaření piva za nedůstojné, 
a proto udělovala toto právo svým 
poddanským městům. Obyvatelům krá-
lovských měst náleželo odedávna právo 
vařit pivo, ale souviselo to s jejich domy. 
Platilo tu tzv. právo várečné, vařit pivo 
mohli pouze obyvatelé usedlí, kteří měli 
ve městě dům, tedy měšťané. Prvním 
městem, kterému bylo přiznáno právo 
várečné byly Svitavy, a to v roce 1258, 
později pak Žatec, České Budějovice, 
Plzeň a další města. S právem várečným 
souviselo i právo mílové, podle kterého 
nesměl nikdo do vzdálenosti jedné míle 
/asi 10 km/ od města vařit a prodávat 
pivo. Porušení tohoto zákazu bylo přís-
ně trestáno a všechny pivovary a sladov-
ny do 1 míle byly zničeny. 

i šlechta měla nyní zájem provozovat 
vlastní pivovary, tím vznikalo kon-
kurenční prostředí a objevovaly se 
spory mezi městy a šlechtou. Ludvík 
Jagellonský vydal v roce 1517 tzv. 
Svatováclavskou smlouvu, aby zabrá-
nil neustálým sporům o vaření a pro-
deji piva. Šlechta podle ní přiznala 
zástupcům měst právo třetího hlasu 
v zemských sněmech a města musela 
přiznat právo várečné šlechtě, ale ta 

 V 15. století nastává specializa-
ce, var a obchod ovládl ten, kdo byl 
sládkem. Měšťané si museli odborníky 
najímat – sladovníky, pivovarníky, kro-
mě nich tu byli ještě šrotéři, skladači, 
neboli ližníci – spouštěli na líhách sudy 
do sklepa, vozili do pivovaru dřevo 
a slady, vodu vozili vodáci. Tvořily se 
cechy sladovnické a pivovarnické, 
které si vytvořily svá vnitřní pravidla 
a trestaly nepoctivost. Vařila se piva 
bílá z pšenice a červená z ječmene, více 
chmelená. Sládek vařil pro sebe a pána 
piva stará (dobrá), pro poddané řídká, 
pro sladovnickou chasu zbytná a pro 
chodce a žebráky patoky. 

 Právo várečné bylo jedním 
z nejdůležitějších a nejvýdělečnějších 
činností středověkých měst. Proto 

pivo nesměla o svátcích a trzích vozit 
do měst. Podle tzv. práva propilačního 
mohl nyní vařit pivo pouze stav měst-
ský, panský a duchovní. Tím, že měla 
šlechta nyní vlastní pivovary a její 
poddaní museli kupovat pivo pouze 
od ní, klesl počet městských pivovarů. 
Další ranou pro počet pivovarů v zemi 
byla bitva na Bílé hoře a následná 
třicetiletá válka spojená s konfiskací 
šlechtického majetku.

 Svatováclavská smlouva platila až 
do konce 18. století. Ještě císař Josef II. 
obnovil zákaz dovozu cizího piva do 
měst, ale 28. ledna 1788 bylo zrušeno 
právo mílové a tím i zákaz dovozu cizí-
ho piva do měst. 

 19. a 20. století patří již k novodo-
bé historii a tedy i vaření piva konečně 
přestalo být zdrojem svárů, i když 
konkurence trvá.

Eva Petříková

12. 10.
Do Výprachtic na společné setkání od-
jeli ve čtvrtek 12. října i hornočermenští 
důchodci. Všichni se sešli v sále pohos-
tinství U Jana. Setkání se zúčastnil i sta-
rosta obce. Místní důchodci připravili 
oblíbenou tombolu. K tanci a poslechu 
hrála jako vždy oblíbená hudba Svateb-
čanka.  

13. 10.
V pátek 13. října se konalo v sokolovně 
celoobecní setkání důchodců, které po-
řádá každoročně obecní úřad. Besedy 
se zúčastnila starostka obce paní Hana 
Motlová a člen rady ing. Michal Mikula, 
přišlo 80 důchodců. Pro všechny bylo 
připraveno výborné pohoštění s přípit-
kem. Slova se ujala paní starostka a se-
známila přítomné se vším, co obecní 
úřad během roku zajišťoval. Jednalo se 
o cestu ke koupališti, vybudování parku 
u Krčmy, novou čekárnu u sokolovny, 
úpravy v činžáku u Krčmy a v budově 
mateřské školy, vstup do obecního 
úřadu. Dále to byly problémy se stavbou 
chodníku od obecního úřadu k pomní-
ku, mluvilo se o rozhledně Marjánka, 
o využití budovy č. 89 (před ZŠ), o škol-
ním hřišti, o stavebních pozemcích. 
Pan Vacenovský připomněl druhou 
část výstavy Čermná a Neukölln, která 
proběhla ve vedlejší místnosti. Závěr 
besedy provedl folklorní soubor Jitřen-
ka z Dolní Čermné. Bylo to velmi pěkné 
zakončení společního setkání. 

27. 10. 
Na tuto besedu přišlo do sokolovny 32 
důchodců. Po obvyklých počátečních 
činnostech (zpěv, výročí, nové zprávy, 
zpěv s kytarou) jsme všichni napjatě 
poslouchali vyprávění inženýra Martina 
Pecháčka z Horní Čermné o jeho dvou-
letém pobytu v Norsku. Pracoval tam 
jako CNC programátor. Velmi podrob-

ně nás seznámil s poměry v Norsku. Je 
to horský stát, je zde hodně jezer, řek 
a fjordů. Až 90% elektrické energie se 
získává z hydroelektráren. Zemědělské 
půdy je nedostatek. Pěstuje se oves, pše-
nice, ječmen, chovají se ovce, jaci, sobi, 
prasata. V zemi je vybudováno hodně 
mostů, tunelů (až 24,5 km dlouhé). 
Lidé mluví mnoha nářečími, jsou sr-
deční, přívětiví. Jsou zde přísné zákony, 
hlavně na ochranu dětí. Nakonec jsme 
zhlédli mnoho krásných obrázků z míst, 
kde pan Pecháček působil. Beseda byla 
velmi pěkná, posluchači měli hodně 
otázek. 

7. 11.
V úterý 7. listopadu se do Dolní Čermné 
Na Rychtu vydali důchodci z okolních 
obcí na společné setkání. Z Horní 
Čermné jich bylo 19, v sále bylo přes sto 
účastníků. Přítomné pozdravil a při-
vítal starosta obce. Místní důchodci 
se postarali o program, zatančily ženy 
z DOLCE BABY. Bylo připraveno 
dobré občerstvení, domácí cukroví, ne-
zapomnělo se ani na tombolu. K tanci 
a poslechu hrála hudba Svatebčanka. 
Celé odpoledne uběhlo v dobré pohodě. 

10. 11.
V pátek 10. listopadu se sešlo v sokolov-
ně 37 důchodců, společně si zazpívali, 
vyslechli přehled výročí uplynulých 
14 dnů. Všichni se těšili na zajímavý 
program. Ten zajistili manželé Trkalovi 
ze Sázavy. Pan Trkal je cyklista silničář. 
Paní Trkalová podrobně vyprávěla 
o manželově životě a jeho úspěších 
ve sportu. Působil v reprezentaci ČR, 
dosahoval při závodech výborných 
výsledků, v současné době je trenérem 
juniorů. Posluchači pozorně sledovali, 
zajímal je také odborný výklad o typech 
kol. Beseda se líbila, bylo hodně dotazů.

24. 11.
Na besedu přišlo 34 důchodců. Po 
pravidelných činnostech - zpěv, výročí, 
novinky ze světa – přišel na řadu hlavní 
program. Slova se ujal inženýr Miro-

slav Mareš z Horní Čermné. Vyprávěl 
o svém pobytu na Madeiře. Byl tam 
letos se třemi kamarády, letěli letadlem, 
pobyli na ostrově 14 dní. Pronajali si 
bydlení a auto. Podařilo se jim projet 
téměř celý ostrov, který je hornatý, 
hodně členitý, nemrzne tam. Madeira 
je nazývána květinovým ostrovem. Na 
promítaných obrázcích jsme obdivovali 
eukalypty, palmy, orchideje, strelicie, 
kaktusy, vavřínové lesy. Často se kou-
pali na krásných plážích, šplhali do hor, 
obdivovali botanické zahrady, festivaly. 
Přednáška i promítání se moc líbilo. 

8. 12.
Dne 8. prosince se nás sešlo na Mi-
kulášské besídce celkem 38. Všichni 
jsme se těšili na vzácnou návštěvu – 
Mikuláše, anděla a čerta. Dostavili se 
kolem půl třetí. Mikuláš nás pobavil 
svými otázkami, anděl měl pro každého 
dáreček, pomeranč a čokoládu. Čert si 
s některými důchodci vyřizoval své zá-
ležitosti, ale vše dobře dopadlo. Byl při-
praven i další program. Četlo se z knihy 
Jana Krause „To na tobě doschne“ 
a povídka Františka Nepila „ Zimní pro-
cházky“. Samozřejmě jsme si zazpívali, 
vyslechli hodně vtipů, hádanky na téma 
alkohol. Bylo to pěkné odpoledne.

15. 12.
Na vánoční setkání přišlo do sokolovny 
42 důchodců. Celý program byl za-
měřen na vánoční téma. Zpívali jsme 
společně koledy, další vánoční písně 
zazněly v podání sólistů s doprovodem 
harmoniky a kytary. Pěkné byly i verše 
a povídky, připomínající Vánoce. Ani 
dárky nechyběly, každý jeden dárek 
přinesl a jiný si zase vybral. Byly to 
dárky pěkné, milé, všichni byli spokoje-
ni. Bylo i výborné pohoštění – obložený 
talíř. Celé odpoledne jsme zakončili pís-
ní Tichá noc. Vzájemně jsme si popřáli 
pěkné vánoční svátky a mnoho zdraví 
do nového roku.  

Věra Dušková

Z klubu
důchodců
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Seriál o zajímavých 
místech
V předposledním díle seriálu o míst-
ních názvech obce, které se již často 
nepoužívají, se opět vrátíme do Zlomů, 
kde se nachází místo Na Šerlichu. 
Druhé zajímavé místní pojmenování 
se vztahuje k místu v Nepomukách. 
A to v Úvozích.

Na Šerlichu se říká/říkalo cha-
loupce s číslem popisným 28 ve Zlo-
mech. Jedná se o dřevěnou roubenku, 
který vypadá jako malá horská chatka.

V Úvozích je pak místo podle sil-
nice z Horní Čermné do Nepomuk nad 
domem s číslem popisným 52. Byla 
zde hluboká blátivá cesta u vysokého 
břehu, kde se vozy bořily do bláta.

Náš seriál jde do finále, takže 
pokud máte nějaké tipy na další místní 
pojmenování, které jsme v posledních 
třech letech opomenuli, napište na 
hczpravodaj@centrum.cz nebo na 
Facebook zpravodaj Horní Čermná 
a rádi vaše příspěvky zveřejníme, či 
nápady zmapujeme. 

âermná v proměnách staletí
Zpracovala Pavlína Hajzlerová

Brzda Cup 2017
Řízky, bramborový salát, cukroví 
a chlebíčky? Přes vánoční svátky toho 
sníme hodně, a proto se již tradičně 
scházíme 28.12. na vánočním fotba-
lovém turnaji v tělocvičně Základní 
školy. Důvod je jasný, vyběhat nabraná 
kila a zahrát si v pohodové náladě 
fotbal. Letos se sešlo 6 týmů. Opět se 
hrálo systémem jedné tabulky každý 
s každým. Pro nás fotbalisty z Horní 
Čermné určitě největší respekt bu-
dil tým AJDL (Adam, Jarda, David, 
Lukáš). Fotbalisté z Lanškrouna, kteří 
jsou již tradičními účastníky. Průběžné 
výsledky nasvědčovaly o tom, že se 
o vítězi bude opět rozhodovat mezi 
kluky z Lanškrouna a týmem BRZDY. 
Vzájemný duel BRZDY vyhrály 5:4, 
gólem v posledních vteřinách utkání. 

BRZDA CUP 2017 1. 2. 3. 4. 5. 6. SKÓRE BODY POŘADÍ
1. AJDL 6:4 4:5 8:4 7:1 6:3 31:17 12 2
2. KUKAČKY 4:6 1:4 7:3 6:0 5:3 23:16 9 3
3. BRZDY 5:4 4:1 6:3 3:0 4:5 22:13 12 1
4. BRZDIČKY 4:8 3:7 3:6 3:5 3:7 16:33 0 6
5. SDH HČ 1:7 0:6 0:3 5:3 3:6 9:25 3 5
6. MĚŠŤÁCI 3:6 3:5 5:4 7:3 6:3 24:21 9 4

A zdálo se být rozhodnuto. BRZDY 
nakonec díky lepšímu vzájemnému 
zápasu celý turnaj vyhrály a opět si 
odnesly pohár za první místo. Pohár pro 
nejlepšího střelce si odnesl David Smr-
kal (AJDL) za vstřelení 14ti gólů. Moc 
děkujeme Základní škole za poskytnuté 
prostory, Kátě Krudencové za obsluhu 
v kiosku a nepomuckým hasičům za ob-
čerstvení po turnaji. 28.12.2018 se opět 
těšíme na další ročník. Fotky z turnaje 
na https://brzdy2000.rajce.idnes.cz/ 

Brzdy

Vánoční běh 2017
Trávit dopoledne na Štědrý den doma 
u pohádky? Už čtyři roky tomu tak 
není v Horní Čermné. Opět jsme se 
sešli v 10 hodin na parkovišti u Krč-
my. Zhruba 50 běžců se vydalo na již 
tradiční okruh měřící 5km. Výhoda 
tohoto běhu je to, že se dá kdykoliv 
zkrátit a když se sportovec necítí, 
nebo nemá natrénováno, odbočí 
a zamíří do prostoru startu a cíle. 
Velice nás těší, že stále více běžců se 
pustí do celého okruhu. V cíli opět 
bylo připraveno občerstvení a letos 
i finišerská medaile, která potěšila 
všechny zúčastněné. Děkujeme za 
účast a za rok se sejdeme opět na 
startu. Fotky z vánočního běhu na 
www.brzdy2000.rajce.idnes.cz

Brzdy

VAK-aktuality
Vážení občané, 
jménem vodohospodářské společnosti 
Vodovody a kanalizace Jablonné nad 
Orlicí bych vás rád informoval o čin-
nosti za uplynulé období.

Společnost VAK Jablonné nad 
Orlicí funguje v tzv. smíšeném modelu 
provozování. Infrastruktura, která je 
tvořena inženýrskými sítěmi i vodo-
hospodářskými objekty, je vlastněna 
i provozována jedním subjektem 
– akciovou společností VAK. Tento 
model provozování umožňuje efektiv-
ně hospodařit a investovat do spravo-
vaného vodohospodářského majetku. 
Hospodaření společnosti nezatěžuje 
odvádění zisku mimo systém vodního 
hospodářství, případně mimo Českou 
republiku a je reinvestován prostřed-
nictvím fondu obnovy a rozvoje.

VAK je komunální společnos-
tí, kterou majoritně vlastní 61 měst 
a obcí. Podíl měst a obcí činí 92,6 % 
základního kapitálu. Zastoupení nej-
větších akcionářů je zřejmé z grafu č.1.

Minoritní podíl ve výši 7,4 % zá-
kladního kapitálu (DIK) je v současné 
době v rukou přibližně 200 akcionářů 
z řad fyzických a právnických osob. 

Statutárními orgány společnos-
ti je představenstvo a dozorčí rada. 
Zástupci měst a obcí ve statutárních 
orgánech společnosti jsou aktivními 
činiteli, kteří utvářejí rámec jejího 
fungování a rozhodují o koncepčních 
ekonomických otázkách.

Vedení společnosti i představen-
stvo si uvědomuje, že VAK působí 
v regionu s mnoha malými či středně 
velkými obcemi s řídkou hustotou zá-
stavby. Spotřeba pitné vody a odvádění 
odpadních vod tudíž nepřináší po-
třebný počet velkých odběratelů. Malé 
obce patří k citlivým oblastem, proto 
je ve všech obcích, které jsou akcionáři 
společnosti VAK, uplatňován solidár-
ní princip jednotné regionální ceny 
vodného a stočného, který umožňuje 
zachovat jejich obydlenost.

Prioritou společnosti VAK je péče 
o zdroje pitné vody a jejich ochranná 
pásma. Větší území jsou řízena pro-
střednictvím „jímacích řádů oblastí“, 
které zajišťují rovnoměrný odběr vody 
z různých zdrojů na základě hydro-
geologických dat tak, aby nedocházelo 
k jejich přetěžování. Samozřejmostí je 
sledování hladin podzemní vody ve vý-
znamných vrtech. Data jsou přenášena 
pomocí rádiové sítě na vodárenský 
dispečink, který zajišťuje dozor nad 
všemi vodohospodářskými objekty. 

Dlouhodobé trendy ve vývoji hladin 
podzemní vody jsou pravidelně vyhod-
nocovány a určují prioritu v budování 
nových vodních zdrojů. 

Vodovodní síť je obnovována 
moderními trubními materiály dle 
vnitropodnikové standardizace. Ztráty 
vody ve vodovodní síti jsou na výborné 
úrovni. V roce 2016 činily necelých 
10 % (průměr v ČR je cca 17 %). 

Dlouhodobý trend ve ztrátách 
vody je patrný z grafu č. 2.

V investiční oblasti se VAK snaží 
získávat dotační zdroje z Ministerstva 
životního prostředí či Ministerstva 
zemědělství ČR. Díky nim jsme v mi-
nulých třech letech zrealizovali tyto 
projekty: 

 – Dostavba kanalizace a intenzifikace 
čistírny odpadních vod v Letohradě.

 – Stavba nové úpravny vody v Chocni.
 – Dokončení kanalizace a stavba nové 
ČOV v Brandýse nad Orlicí.

 – Dostavba kanalizace v Běstovicích.
 – Kanalizace v Dolním Třešňovci. 
 – Celkový finanční objem činil 
214 mil. Kč, z toho Státní fond život-
ního prostředí poskytl dotace ve výši 
152 mil. Kč a VAK zapojil z vlastních 
zdrojů více než 60 mil. Kč bez DPH. 

V současné době připravuje VAK 
rozsáhlé vodohospodářské projekty, 
které by měly být realizovány v le-
tech 2018 až 2022. Jedná se o rozvoj 
skupinových vodovodů „Brandýsko“ 
a „Letohradsko“. Cílem projektů je 
zajištění spolehlivé dodávky vody do 
všech malých obcí v okolí těchto měst 

s výhledem na několik desítek let. 
Vybudovat bychom chtěli i kana-

lizaci v obci Horní Třešňovec s napo-
jením na stávající čistírnu odpadních 
vod v Lanškrouně. Předpokládané 
finanční náklady výše uvedených pro-
jektů činí cca 250 mil. Kč bez DPH.

V ekonomické oblasti se VAK 
postupně modernizuje a elektroni-
zuje. Zálohový způsob úhrady faktur 
prostřednictvím SIPA nebo trvalých 
příkazů již zvolilo více než 85 % a elek-
tronické faktury akceptuje téměř 50 % 
zásobovaných domácností. Výhody 
jsou oboustranné - VAK šetří provozní 
náklady spojené s administrací a poš-
tovným, odběratelé šetří svůj čas a zá-
roveň tím zrovnoměrní rodinné výdaje. 
Navíc doklady posílané v elektronické 
podobě přispívají k ochraně životního 
prostředí.

Cena „vody“ vždycky byla a bude 
sledovaným tématem, přitom voda 
z kohoutku je mnohonásobně levnější 
než kterákoliv jiná tekutina, balené 
vody nevyjímaje. Při průměrné spotře-
bě 100 litrů/os./den, nás vodné včetně 
stočného stojí cca 8 Kč vč. DPH/os./
den. V rodinném rozpočtu tvoří v prů-
měru méně než 2 % z celkových výda-
jů, což je nejméně ze všech energií. 

Závěrem si dovoluji popřát všem 
odběratelům vody dodávané společ-
ností VAK osvěžující zážitek při její 
konzumaci a hlavně mnoho zdraví.

Jablonné nad Orlicí 4. 12. 2017.
Bohuslav Vaňous v. r.

Ředitel společnosti

graf č.1

graf č.2
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Zubní pohotovost
3. - 4. 2. 2018 Vacková Jana Lanškroun, Hradební 227 465 322 348
10. - 11. 2. 2018 Ulman Jaroslav Tatenice 268 465 381 212
17. - 18. 2. 2018 Valentová Hana Lanškroun, Strážní 151 465 322 907
24. - 25. 2. 2018 Vebrová Zdeňka Žamberk, Raisova 814 465 613 441
3. - 4. 3. 2018 Vítková Eva Červená Voda 330 (MOVIOM) 465 626 460
10. - 11. 3. 2018 Vlasatá Lenka Jablonné nad Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765
17. - 18. 3. 2018 Appl Martin Dolní Čermná 222 465 393 266
24. - 25. 3. 2018 Bílý Aleš Lanškroun, Opletalova 567 465 324 829
30. 3. 2018 Bílý Aleš Lanškroun, Opletalova 567 465 324 829
31. 3. - 1. 4. 2018 Beranová Renata Jablonné nad Orlicí, U koupaliště 149 465 642 267
2. 4. 2018 Dunglová Stanislava Letohrad, Tyršova 259 972 324 447
7. - 8. 4. 2018 Filipová Jitka Lanškroun, Strážní 151 465 325 212
14. - 15. 4. 2018 Šrámek Petr Letohrad, U Dvora 815 465 621 551
21. - 22. 4. 2018 Jedličková Zuzana Bystřec 182 465 642 990
28. - 29. 4. 2018 Johnová Marie Letohrad, Šedivská 498 465 622 216

Ve čtvrtek 21. 9. 2017 zemřel ve 
věku 75 let pan František Tejkl. 
Rozloučili jsme se s ním v úzkém 
rodinném kruhu v obřadní síni na 
hřbitově v Lanškrouně. 

Ve středu 11. 10. 2017 zemřel ve 
věku 59 let pan František Fišar. 
Rozloučili jsme se s ním 16. října 
2017 v obřadní síni na hřbitově 
v Lanškrouně. 

V pondělí 23. 10. 2017 zemřel ve 
věku 64 let pan Vladimír Balcar. 
Rozloučili jsme se s ním v úzkém 
rodinném kruhu. 

V pondělí 20. 11. 2017 zemřel ve 
věku 64 let pan Jiří Macháček. Roz-
loučili jsme se s ním 23. listopadu 
2017 v chrámu Páně sv. Jiří v Dolní 
Čermné.

V pondělí 5. 1. 2018 zemřela ve věku 
74 let paní Emilie Junková. Rozlou-
čili jsme se s ní 11. ledna 2018 v ob-
řadní síni na hřbitově v Lanškrouně.

Ve středu 17. 1. 2018 zemřela ve 
věku 81 let paní Miluše Jansová. 
Rozloučili jsme se s ní 22. ledna 
2018 v evangelickém kostele v Hor-
ní Čermné. 

Dny, týdny, měsíce i léta plynou,
ale nikdy nezacelí tu ránu bolesti-
vou. Vzpomeňte s námi na 2. výročí 
úmrtí našich drahých rodičů 
Zdeňka a Hedviku Špačkových.
Iva, Zdenek, Hana a Mirka s rodi-
nami

Kronika
Kalendář akcí
sobota 17. 2. 2018 od 20.00
Ples Unie rodičů
 ∙ pořádá Sdružení rodičů a přátel 

dětí a školy při ZŠ Horní Čermná
 ∙ v sokolovně
 ∙ hraje Fishband
 ∙ tradiční předtančení žáků 9.ročníku

neděle 18. 2. 2018 od 17.00
Večerní ekumenická bohoslužba
 ∙ pořádá Farní sbor Českobratrské 

církve evangelické v Horní Čermné 
a Farnost Římskokatolické církve 
v Dolní Čermné

 ∙ v kostele v Horní Čermné
 ∙ následovat bude rozhovor u čaje 

na faře
sobota 3. 3. 2018 od 14.00
Dětský karneval
 ∙ pořádá Sdružení rodičů a přátel 

dětí a školy při ZŠ Horní Čermná
 ∙ v sokolovně
 ∙ moderuje Miloš Kotas

sobota 17. 3. 2018 od 19.30
Babský bál
 ∙ pořádá SDH Horní Čermná
 ∙ v sokolovně

pátek 23. 3. 2018 od 20.00
III. Reprezentační ples 
 ∙ pořádá Dobrovolný svazek obcí 

Mikroregion Severo-Lanškrounsko
 ∙ v sále kulturního domu ve 

Verměřovicích
 ∙ moderuje Ondřej Pokorný
 ∙ k tanci a poslechu zahraje skupina 

„Streyci“
sobota 24. 3. 2018 od 19.00
hudební festival Winter STEŽNÍK
 ∙ pořádá H.C. Foosball z.s.
 ∙ v sokolovně

Odpadový kalenář
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